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مشاوران املاک:

قیمت ها دربازار رهن و اجاره مسکن بسیار بالا رفته است

با وجود وعده عباس آخوندی

بانک مسکن توسعه ای نشد
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مدیریت بازار با نظرات غربی
 منجر به چپاول مردم می شود

رئيس اتحادیه چلوکباب خبر داد
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طی سال جاری

صفحه۴
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۱۲  ذیقعده ۱۴۳۸ - شماره ۲۱۶۸۸

تغييرات قيمتی بازار رهن و اجاره که گاه 
از هيچ قانون و منطقی تبعيت نمی کند، به 
یكی از دغدغه های اصلی مستأجران تبدیل 

شده است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، این روزها 
اوضاع و احوال بازار مسکن نسبت به روزهای قبل 
داغ تر شده، به طوریکه بسیاری از مستأجران از 

داغی این بازار حال و روز خوشی ندارند.
یکی از مشاوران املاک واحد غرب تهران در 
این رابطه گفت: قیمتها دربازار رهن و اجاره امسال 
بسیار بالا رفته و میزان رهن روند صعودی گرفته 
و کسی نمی تواند جلودار این افزایش قیمت باشد.
وی در ادامه افزود: در این محدوده میزان رهن 
و اجاره مسکن از نرخ تورم جلو زده و حدود 20 

درصدی افزایش یافته است.
در ادامه یکی دیگر از مشاوران املاک واقع در 
شمال تهران با اشاره به اینکه میزان اجاره ها بین 
30 تا 40 درصد افزایش یافته، گفت: با سابقه 10 
ساله ای که در این حوزه دارم به نظر می رسد که 

قیمت ها همچنان رشد داشته باشد.
وی در ادامه افزود: اگر ســال گذشته قیمت 
رهن یک واحد 100 متری 100 میلیون تومان 
بود، امسال میزان رهن کامل آن به 150 میلیون 
تومان رســیده و به نظر می رســد این قیمت ها 

همچنان افزایش یابد.
یکی دیگر از مشــاوران املاک هم گفت: در 
حال حاضر بازار مســکن به ویــژه بازار رهن و 
اجاره هیچ قانونی نداشــته و این بازار به دست 
مالکان افتاده است، در این میان مشاوران املاک 
نمی توانند هیچ اقدامی بکنند و اگر با این قیمت ها 
مخالفت کنند، مالکان آگهی خود را به مشــاور 

املاک دیگری می سپارند.

مشــاور املاک دیگری نیز با اشاره به اینکه 
قیمت های اجاره به ویژه در شــرق تهران دچار 
افزایش شدید قیمتی شده ، گفت: به دلیل تراکم 
جمعیتی که در این محدوده است، قیمت ها به 

صورت نجومی افزایش یافته است.
طبق شواهد یک واحد 80 متری نوساز واقع 
در محدوده قیطریه 210 میلیون تومان برای رهن 
کامل و یک واحــد 76 متری واقع در محدوده 
پونک به 30 میلیون تومان ودیعه و یک میلیون 

و 700 هزار تومان اجاره گذاشته شده است.
همچنین یک واحد 80 متری واقع در قلهک 
110 میلیون تومان ودیعه و ماهانه یک میلیون 
تومان اجاره و یک ســوئیت 28 متری واقع در 
شــهرک ژاندارمری 20 میلیون تومان ودیعه و 
ماهانه 800 هزار تومان اجاره گذاشته شده است.

براســاس این گزارش بازار مســکن امسال 
درحالی از نیمه اردیبهشت ماه مطابق با روال هر 
سال شاهد افزایش عرضه حجم قابل توجهی از 
فایل  های موجران به متقاضیان اجاره است که در 
این فضا، چرخش سودبانکی از نرخ 15 درصدی 
به نــرخ افراطی، اثر آنی خود را بــر بازار اجاره 
مسکن به شکل محسوس نشان می  دهد و منجر 
به اصلاح فرمول تعیین اجاره  بها در بازار مسکن 
شده است. یافته  های میدانی از روند فعلی بازار 
اجاره از بازگشت محسوس فایل  های رهن کامل و 
رهن و اجاره متعارف به بازار مسکن خبر می  دهد.
برمبنای تحقیقات صورت گرفته از بازار اجاره 
مســکن، هم اکنون روزانه دست کم هزار فایل 
اجاره آپارتمان با ویژگی ها، متراژ و مشــخصات 
گوناگون در مناطق 22 گانه پایتخت از ســوی 

موجران و واسطه  ها به بازار مسکن عرضه می  شود 
که دســت کم 450 فایل از این تعداد با فرمول 
رهــن کامل یا وزن متعارف رهن و اجاره ماهانه 

به مستأجران معرفی شده اند.
از میان این 450 فایلی که روزانه با شــرایط 
قیمتی دقیق به بازار اجاره عرضه می شوند، تعداد 
فایل  های رهن کامل هم  اکنون از 20 درصد فراتر 
رفته است. هر چند سایر فایل  ها که میزان، شرایط 
و نحوه پرداخت اجاره بها در آنها مشخص نشده، 
در اغلب موارد فایل  هایی هســتند که پتانسیل 
عرضه در قالب رهن کامل یا نسبت متعارف رهن 
و اجاره را دارند. موجران این دسته از آپارتمان ها 
که حدود 55 درصد از کل فایل  های عرضه شده 
در هــر روز به بازار اجــاره را به خود اختصاص 
می  دهند تعیین اجاره  بها و نحوه پرداخت آن را 
منوط به »مذاکره حضوری« با مستأجر و اطلاع 

از شرایط او کرده اند.
از این بابت این فایل هــا نیز در اغلب موارد 
فایل  هایی هســتند که امسال یا با شرایط رهن 
کامل به مســتأجران واگذار می  شــوند یا موجر 
نسبت متعارفی از رهن و اجاره ماهانه را برای آنها 
تعیین می  کند. این در حالی اســت که برخلاف 
سال گذشته تعداد فایل  های اجاره مسکن که با 
شرایط پرداخت 100 درصد اجاره ماهانه به بازار 

مسکن عرضه می  شدند، بسیار محدود است.
در این میان مستأجران تنها کسانی هستند 
که همیشه برای هر تغییر بانکی کوچک آسیب 
دیــده و در نهایت مجبورند با افزایش اجاره بها 
موافــق کنند. بنابراین دولــت باید پی هر اقدام 
بانکی در ابتدا زمینه های لازم را برای کنترل بازار 
اجاره به کار گیرد تا شاهد چنین آسیب هایی به 

مستأجران نباشیم.

واردات ۲۳ هزار خودروی خارجی به کشور 
در ۴ ماهه سال جاری با ارزش حدودی ۶۴۰ 
ميليون دلار)دوهزار و۴۳۰ميلياردتومان( یک 

حد نصاب تازه را ثبت کرده است.
بر اساس آمارهای تجارت خارجی کشور در 4 
ماهه نخست سال جاری 15477خودرو با حجم 
موتور 1500تا 2000 ســی سی وارد کشور شده 
اســت که با وزن 22هزار تن ارزش 426 میلیون 
دلار داشــته اســت. همچنیــن در همین مدت 
7700خــودرو با حجم موتــور 2000تا 2500 

ســی سی با وزن تقریبی 12 هزار تن وارد کشور 
شــده است که ارزش ارزی آن 213 میلیون دلار 
می باشد. به این ترتیب تا تیر ماه سال جاری حدود 
23 هزار خودرو وارد کشــور شده است که ارزش 

ارزبری 639 میلیون دلاری داشته است.
همچنین در زمینــه واردات قطعات منفصله 
خودرو با درصد ساخت داخل کمتر از 30 درصد 
36هزار تن به ارزش 310 میلیون دلار قطعه وارد 
کشور شده است. در زمینه قطعات خودروهای با 
ساخت داخل کمتر از 50 درصد نیز میزان واردات 

حدود 196 میلیون دلار بوده است.
بر اســاس داده های موجود گمرک ایران در 
سال گذشته آمارهای تجارت خارجی را به صورت 
مقایسه ای منتشر می نمود، که در حال حاضر این 
رویه متوقف شده اســت. بر این اساس در 4ماه 
نخســت سال 95 حدود 15 هزار خودرو با حجم 
موتور 1500تا 2500 ســی ســی با ارزش 390 
میلیون دلار به کشور وارد شده، این در حالی است 
که تا تیر ماه ســال 94 حدود 11 هزار خودرو با 

حجم موتور مذکور وارد کشور شده بود.

به گزارش تســنیم، در تیر ماه ســال جاری 
میانگیــن ارزش وارداتی هر خودرو 34 هزار دلار 
بوده که این شاخص در سال گذشته 26 هزار دلار 
و در سال 91حدود 18 هزار دلار بوده است. این 
موضوع نشان می دهد میانگین ارزش وارداتی هر 
خودرو نیز افزایش پیدا کرده است.به این ترتیب 
اجرای مصوبه ممنوعیت واردات خودروهای بالای 
2500 سی سی که با هدف جلوگیری از واردات 
خودروهای گران قیمت تصویب شد، با چالش 

رو به رو شده است.

واردات 2 هزار و 430 میلیارد تومان خودروی خارجی فقط طی 4 ماه !

بانک مرکزی از کاهش محســوس رشد 
درآمد خانوارهای کشور در سال ۱۳۹۵ برای 

سومين سال متوالی خبر داد.
بر اساس گزارش بانک مرکزی در سال گذشته 
متوسط درآمد خانوارهای ایرانی 392/373/296 
ریال )معادل 39 میلیون تومان( بود که نسبت به 
سال 1394 فقط 11/3 درصد رشد نشان می دهد.
به گزارش مشرق، رشد 11/3 درصدی درآمد 
خانوارهای ایرانی در سال 1395 پایین ترین رشد 
این شــاخص از ســال 1390 تاکنون محســوب 

می شود.
بالاترین افزایش سالانه درآمد خانوارهای ایرانی 
در ســال 1392 با 32 درصد رقم خورده بود اما 
از آن ســال به طور مرتب از آهنگ رشــد درآمد 
خانوارهای کشور کاسته شده است به طوری که 
در سال 1393 این شاخص با کاهش محسوسی 
به 13/3 درصد و در سال 1394 به 12/4 درصد 
کاهش پیدا کرد و ســال گذشته هم رشد آن به 

بر اساس گزارش بانک مرکزی

کاهش رشد درآمد خانوارهای کشور برای سومین سال متوالی

11/3 درصد رســید تا رشد درآمد های خانوار در 
ســه سال پایانی دولت روحانی بیش از 20 درصد 

کاهش پیدا کرده باشد! 
بر این اساس می توان گفت آهنگ رشد درآمد 

خانوارهــای ایرانی در دولــت یازدهم روند نزولی 
طــی کرده و این موضوع نشــان می دهد کاهش 
تورم در کشور در کنار کاهش رشد درآمد ها بوده 
اســت، یعنی هر چند تورم کاهش پیدا کرده اما 
رشــد درآمد های خانوار نیز کاهش پیدا کرده که 
تا حدودی از افزایش قدرت خریدی که ناشــی از 

کاهش تورم است، جلوگیری می کند. 
بر اساس گزارش بانک مرکزی، درآمد ناخالص 
خانوارها شامل درامد پولی و غیرپولی است. انواع 
درآمد پولی عبارتند از: درآمد از مزد و حقوق )بخش 
دولتی، خصوصی و تعاونی(، درآمد از مشاغل آزاد 
)کشاورزی و غیرکشاورزی(، درآمدهای متفرقه و 

درآمد حاصل از فروش کالاهای دست دوم.
درآمد غیر پولی عبارت اســت از ارزش اجاری 
مسکن شخصی، در برابر خدمت و رایگان و ارزش 
کالاها و خدمات در برابر مزد و حقوق، رایگان )نه 
از خانوار دیگر(، تولید برای مصرف در خانه، از محل 

کسب کشاورزی و غیرکشاورزی.

مدیرکل دفتر حمل مســافر سازمان راهداری با بيان اینكه صنعت 
حمل و نقل دچار بيماری بسيار مزمنی است، بيشترین کاهش استفاده 

از ناوگان حمل ونقل عمومی را در سال ۹۴ عنوان کرد. 
 به گزارش وزارت راه و شهرســازی ، حمیدرضا شــهرکی ثانوی در بازدید از 
وضعیت پایانه های مسافربری برون استانی شهرستان های خرم آباد و بروجرد، اظهار 
داشت: صنعت حمل و نقل در کشور دچار  بیماری بسیار مزمن است و مردم به هر 
علتی از این مجموعه قهر کرده اند به طوری که در یک وضعیت پایدار هفت ساله 
شاهد شیب منفی پنج درصدی در استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی هستیم.

وی از خروج یکصد میلیون تقاضای صندلی از بخش حمل و نقل جاده ای خبر 
داد و گفت: این در حالی است که تعداد سفرها برابر آمار ترددشمارهای جاده ای 

به شدت افزایش یافته است. 
مدیرکل دفتر حمل و نقل مســافر ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
ادامه داد: بیشــترین کاهش استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی در سال 94 و 
کمترین آن در ســال 92 به ثبت رسیده که درصد تغییرات آن به طور متوسط 

پنج درصد منفی است.
شهرکی ثانوی با تاکید بر اینکه براساس شاخص نفر-کیلومتر باید مبدا و مقصد 
ســفر کاملا مشخص باشد، افزود: در بحث نفر-کیلومتر همواره کاهش مشاهده 
شده است؛  کمترین کاهش این شاخص سال گذشته با 1/2 درصد به ثبت رسید  

و با تغییرات روی جاده ها می توان نفر-کیلومتر را جابه جا کرد.
وی افزود: ایجاد مســیرهای جدید و تقاضای کدگذاری برای مقاصدی که 

دارای کد نیستند می تواند در افزایش نفر-کیلومتر موثر واقع شود.
مدیرکل دفتر حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با تاکید 
بر اجرای شــبکه سیر به عنوان یک ضرورت اجتناب ناپذیر در حوزه حمل و نقل 
مسافر، تصریح کرد: شبکه سیر همنام، با سه هدف افزایش ایمنی، ارتقای کیفیت 
و ارزیابی خدمات  سفر در کشور اجرایی شده و در واقع شبکه سیر بدون ارزیابی 

خدمات از بین خواهد رفت.
شهرکی ثانوی اضافه کرد: نوسازی ناوگان مینی بوسی کشور آغاز شده است 
که در قالب این طرح، ون، مینی بوسِ هیوندا و ســواری کرایه  از طریق پرداخت 
تسهیلات با نرخ سود شش درصد و بازپرداخت پنج ساله به متقاضیان واجدشرایط 

واگذار می شود.

رئيس  شورای رقابت با  اشاره به اینكه اگر شورای رقابت در بحث 
قيمت گذاری خودرو ورود پيدا نكند، کدام یک از مسئولان وزارت 
صنعت متعهد می شوند که قيمت خودرو تغيير پيدا نكند؟ گفت: 
بيان این صحبت ها آن هم در شرایط انحصاری بازار خودروهای 

زیر ۴۵ ميليون تومان اصلًا درست نيست.
رضا شیوا در گفت وگو با تسنیم، با  اشاره به اینکه بر  خلاف صحبت های 
معاونت صنایع وزارت صنعت که این وزارتخانه دخالتی در قیمت گذاری 
خودرو نمی کند، اظهار داشت: شورای رقابت تاکنون به حوزه قیمت گذاری 

خودروهای وارداتی ورود پیدا نکرده است
وی افــزود: در حال حاضــر قیمت خودروهــای وارداتی 10 تا 20 
درصد گران شده و وزارت صنعت به عنوان متولی بازار این خودروها باید 

پاسخگو باشد.
رئیس  شورای رقابت با بیان اینکه شورای رقابت فعلاً به بازار خودروهای 
وارداتی ورود پیدا نکرده است، ادامه داد: مشغول بررسی بازار خودروهای 
وارداتی هســتیم حتی نامه نگاری هایی را هم با گمرک انجام داده ایم تا 
میــزان واردات خودرو را بــا توجه به نمایندگی مورد ارزیابی قرار دهیم. 
اگر به این نتیجه برسیم که بازار این خودروهای خارجی انحصاری است 

حتماً در قیمت گذاری آنها دخالت خواهیم کرد.
شــیوا در رابطه با اینکه با این اظهارات تعیین قیمت خودرو توسط 
خودروسازان و عدم  دخالت شورای رقابت هم به نفع تولید و مردم است، 
گفت: اگر شــورای رقابت در بحث قیمت گذاری خودرو ورود پیدا نکند 
کدام یک از مسئولان وزارت صنعت متعهد می شوند که قیمت خودرو تغییر 
پیدا نکند؟ بیان این صحبت ها آن هم در شرایط انحصاری بازار خودروهای 

زیر 45 میلیون تومان اصلًا درست نیست.
گفتنی اســت، در شرایطی که هنوز پنج ماه از سال جاری نگذشته، 
قیمت خودرو دو بار زیاد شــده که یک بــار برای بیمه ها و یک بار هم به 

دلیل مصوبه شورای رقابت بوده است. 
هم اکنون نیز رئیس  شورای رقابت از وزارت صنعت بابت گرانی 10 تا 
20 درصدی خودروهای وارداتی توضیح خواســته است، به عبارت دیگر 
در زمینه افزایش قیمت های خودرو، فارغ از اینکه مقصر چه کسی است، 
شــاهد یک نوع بی ثباتی درخصوص قیمت ها هستیم و آنچه که در این 
میان اهمیت دارد، متضرر شدن مردم از این اختلافات است که در نهایت 

در چهره گرانی نمایان می شود.

عضو هيئت مدیره انجمن حمایت از مصرف کنندگان با اشاره 
به اینكه گرانی اخير قيمت بليط پرواز مشهد به دليل مدیریت 
بازار با نظریات غربی است، گفت: با بلوف زدن این نظریه پردازان 
نتيجه این می شــود که از اعتقادات مذهبی مردم برای چپاول 

سوءاستفاده می کنند. 
وی در واکنــش به افزایش قیمت بلیت پرواز مشــهد گفت: وقتی 
می خواهند با اســتناد به نظریه های غرب، بازار را مدیریت کنند، نتیجه 

این می شود. 
محمد محمدی در گفت وگو با تســنیم، درباره افزایش قیمت بلیت 
هواپیمای مشــهد در روزهای اخیر اظهار داشــت: وقتی بدون توجه به 
مبانی اعتقادی و صرفا با اســتناد به نظریه های اقتصاد غرب می خواهند 
بازار را مدیریت کنند و می گویند قیمت را بازار تعیین می کند، نتیجه این 
می شود که می بینیم؛ یعنی هر وقت تقاضا بالا رفت، قیمت ها هم بالا برود.

وی افزود: نظریه پردازانی که چشمشان به اقتصاد غرب است ببینند 
که نتیجه تئوری های مورد قبولشــان چــه هرج و مرجی در بازار ایجاد 

کرده است. 
این عضو هیئت مدیره انجمن حمایت از حقوق مصرف کنندگان ادامه 
داد: این تئوری برای زمانی اســت که عرضه بیشتر از تقاضا باشد، آنگاه 
چنیــن حرفی را می توان پیاده کرد. با بلوف زدن این نظریه پردازان که 
آنها را به جان جامعه و مردم انداخته اند، نتیجه می شود اینکه از اعتقادات 
مذهبی مردم برای چپاول سوءاستفاده می کنند و صدای کسی در نمی آید.
محمــدی تاکید کرد: این رقابت باید بــرای پایین آوردن قیمت ها 
باشد نه افزایش قیمت، آن هم در شرایط و وضعیت فعلی اقتصاد کشور. 
گفتنی است، آن طور که مجید فرقانی دبیر انجمن صنفی خدمات 
هوایی سفر خراسان رضوی چند روز پیش گفته بود، قیمت بلیت رفت و 
برگشت تهران به مشهد به 600 هزار تومان رسیده است.وی یادآور شد: 
با وضعیت کنونی، آژانس های هواپیمایی غیرمجاز از ارادت مردم به امام 
رضا)ع( سوءاستفاده می کنند و بعضاً کلاهبرداری هایی را از مسافران انجام 

می دهند و مردم باید در این زمینه کاملًا هوشیار باشند.

اوپک درباره  ایران در  نماینده ســابق 
قراردادهای جدید نفتی گفت: بين شعارها 
و تبليغات با واقعيت های صنعت نفت تفاوت 
فاحشــی وجود دارد. یعنی آنچه در فضای 
تبليغات دیده می شــود با آنچه در واقعيت 

وجود دارد خيلی متفاوت است.
به گزارش قدس آنلاین، محمدعلی خطیبی 
 IPC درباره وضعیت قراردادهای نفتی موسوم به
و ایرادات اساســی آن، اظهار داشت: بعید است 
مجلس در این زمینه حرکتی انجام دهد، اگر چه 
برخی از نمایندگان مجلس با طرح لایحه ســه 
فوریتی می خواستند به این موضوع ورود کنند اما 
در نهایت دیدیم که عده ای از نمایندگان با لابی 
و رایزنی دولتی ها این موضوع را پس گرفتند، لذا 
بعید می دانم این مجلس در حدی باشد که بخواهد 
جلوی این قضایا را بگیرد و امیدی به این مجلس 
نیست چرا که اگر می خواست اقدامی انجام دهد 

تا الان انجام داده بود.
خطیبــی تصریح کرد: اگر چــه انصافا برخی 
از نماینــدگان در این زمینــه تلاش های زیادی 

داشتند اما این نمایندگان قاطبه نمایندگان نبوده 
و متاسفانه اکثر نمایندگان خیلی به این قضایا ورود 
نمی کننــد و به دولت اعتماد کرده و لوایح دولت 

را تصویب می کنند.
این تحلیلگر بازار نفت درباره آینده بازار نفت 
با توجه به شرایط موجود اظهار داشت: تصمیمی 
که اوپک به همراه چند کشــور غیر اوپک گرفت 
و حدود یک میلیون و هشــتصد هزار بشــکه از 
تولیدشان را کاهش دادند اقدام مناسبی بود که 
بازار هم عکس العمل مثبتی نسبت به آن نشان 
داده و بعد از مدت ها شاهد افزایش قیمت ها بودیم.
خطیبی افــزود: آن تصمیم اگــر چه در آن 
مقطع خــوب بود و چند ماهی هــم جواب داد 
ولی در حال حاضر دیگر پاســخگو نیست و اگر 
می خواهیم قیمت ها، قیمت های بهتری شوند به 
تصمیم مکمل نیــاز داریم به این معنی که باید 
کاهش های بیشــتری اعمال شود تا تعادل بین 

عرضه و تقاضا حفظ شود.
خطیبی در پاســخ به این سؤال که آیا ممکن 
اســت در آینده دوباره شــاهد نفت 100 دلاری 

باشیم گفت: به شــرطی که صادرکنندگان مهم 
نفت بتوانند در یــک تصمیم قوی عرضه بازار را 
مدیریــت کنند قطعا به قیمت 100 دلار و حتی 

بالاتر هم می توان دست یافت.
نماینده ســابق ایران در اوپک درباره عملکرد 
تیم وزارت نفت و شــخص وزیــر نفت در دولت 
یازدهم گفت: آقایان در بحث تبلیغات و شعارها 
و پوشش دادن اقداماتشان خیلی متبحرانه عمل 
کرده و با توجه به سن و سال و تجاربی که داشتند 
توانستند فضای تبلیغاتی وسیعی را ایجاد کنند اما 
در عمل چیزی مشاهده نمی شود.وی ادامه داد: من 
و امثال بنده به عنوان کارشــناس برای قضاوت و 
تحلیل مسائل به دنبال اعداد و شاخص ها هستیم 
در حالی که تاکنون چیزی در این زمینه ندیده و 

عمدتا حرف و شعار شنیده ایم.
خطیبی درباره انتخاب مجدد زنگنه به عنوان 
وزیر نفت اظهار داشــت: بنده اطلاعی ندارم که 
آقای زنگنه مجددا انتخاب خواهند شد یا نه، اما 
اگر کابینه دوازدهم کابینه ای جناحی و سیاسی 
باشد طبیعتا افرادی مانند زنگنه نیز مجددا در این 

کابینه حضور خواهند داشت.
وی درباره عملکرد وزارت نفت در طول چهار 
سال گذشــته خاطرنشــان کرد: متاسفانه بین 
شــعارها و تبلیغات بــا واقعیت های صنعت نفت 
تفاوت فاحشی وجود دارد. یعنی آنچه در فضای 
تبلیغات دیده می شــود با آنچه در واقعیت وجود 

دارد خیلی متفاوت است.
این کارشناس بازار نفت در خاتمه با درخواست 
از دولت برای به کارگیری افراد غیر سیاســی و 
متخصص در صنعت نفت گفت: متاسفانه می بینیم 
که گاها افراد سیاســی بــه صنعت نفت تحمیل 
می شوند و صنعت نفت هم چاره ای جز همکاری 
با این افراد ندارد. من از دولت محترم درخواست 
دارم لطف کنند و بیش از این افراد سیاسی را بر 
نفت حاکم نکنند چون افراد سیاســی آمده و از 
نفت به نفع این دسته و آن گروه بهره برداری های 
سیاسی می کنند و مشکلاتی را ایجاد می کنند و 
بعد هم برای پوشش ضعف های خودشان شروع 
به انجام کارهای تبلیغاتی و رسانه ای و یک کلاغ، 

چهل کلاغ کردن می کنند.

یک مقام مسئول بانكی با اشاره به اینكه بانک مسكن، هنوز 
یک بانک توسعه ای نيست، اعلام کرد: بسترها و زیرساخت های 

لازم برای این کار فراهم نيست.
به گزارش خبرگزاری مهر، از زمان روی کارآمدن عباس آخوندی در 
دولت یازدهم، همواره یکی از شــعارهای مطرح شده در برنامه های این 
وزارتخانه در حوزه مسکن، تلاش برای تبدیل بانک مسکن به یک بانک 
توسعه ای بود؛ اما هیچ گاه تعریف مشخصی از سوی وزارت راه و شهرسازی 
در زمینه بانک توســعه ای داده نشد. حتی در قانون بودجه سال 95 نیز 
این موضوع گنجانده شــد تا توســعه ای شدن بانک مسکن، رنگ و بوی 
قانونی بگیرد؛ با این حال همچنان اجرایی شدن این ایده مغفول مانده و 
علی رغم آنکه بانک مرکزی، توسعه ای بودن بانک مسکن را در وب سایت 
رســمی خود آورده، اما نه مسئولان بانک مسکن و نه مدیران وزارت راه 
و شهرســازی، از وضعیت موجود این بانک راضی نیستند و آن را از نظر 
بانک مرکزی، یک بانک تجاری می دانند که باید ترازنامه سالانه اش مانند 

سایر بانک ها در خصوص عملیات های بانکی، مثبت باشد.
به همیــن دلیل، علی چگنی، مدیرکل دفتــر برنامه ریزی و اقتصاد 
مســکن وزارت راه و شهرســازی در گفت وگویی اعلام کرد: وزارت راه و 
شهرســازی، پیگیر توسعه ای شدن بانک مسکن از طریق اخذ مصوبه از 

هیئت دولت است.
به همین دلیل علی چگنی در گفت وگویی اعلام کرد که این وزارتخانه، 
همچنان پیگیر توسعه ای شدن بانک مسکن از طریق اخذ مصوبه از هیئت 
دولت است. مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن معاونت مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی در این خصوص گفت:  در حال حاضر، 
توسعه ای شدن بانک مسکن در دستور کار دولت است؛ به نحوی که بانک 
مرکزی باید نظام نامه و ضوابط بانک توســعه ای را تدوین و ارائه کند تا 
در کمیسیون اقتصادی دولت مورد بررسی قرار گیرد و چارچوب  های آن 

تعیین شود که امیدواریم این برنامه در سال جاری محقق شود.
در این رابطه، محمدعلی دهقان دهنوی، عضو جدید هیئت مدیره بانک 
مســکن درباره اینکه چرا مدیران این بانک و وزارت راه و شهرسازی به 
دنبال توسعه ای شدن بانک مسکن هستند؟ و آیا تعاریف بانک مرکزی و 
بانک مسکن در خصوص بانک توسعه ای با یکدیگر اختلاف دارد؟ اظهار 
داشت: قبل از هر چیز باید دانست که واژه »بانک توسعه ای« یک تعریف 
جهان شــمول، اســتاندارد و فراگیر ندارد که اگر گفته شود بانکی دارای 

چنین شرایط و مشخصاتی بود، یک بانک توسعه ای است.
وی افزود: به عنوان مثال در چالش بر ســر دولتی یا خصوصی بودن 
بانک توســعه ای، می بینیم که اکثر بانک های توســعه ای در کشورهای 
مختلف دولتی هستند؛ اما در برخی کشورها هم دیده شده که سهام آن 

به صورت ترکیبی است.

نماینده سابق ایران در اوپک:

بین تبلیغات با واقعیت صنعت نفت تفاوت فاحشی وجود دارد

مدیرکل دفتر حمل مسافر سازمان راهداری:

صنعت حمل و نقل در کشور
 دچار  بیماری بسیار مزمن است

رئيس اتحادیه چلوکباب و چلوخورشت گفت: طی سال جاری 
۵۰۰ واحد فروش غذا که به طور غيرمجاز فعاليت می کردند پلمب 

شد اما همچنان ۶۰۰ واحد هم در آینده تعطيل می شود.
ناصر حسینی تبریزی، در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: طی سال جاری 
400 تا 500 واحد فروش غذا که به طور غیرمجاز فعالیت می کردند پلمب 
شده اند، اما با این وجود همچنان بیش از 600 واحد غیرمجاز دیگر در حال 
فعالیت هستند که آنها نیز در آینده ای نه چندان دور تعطیل خواهد شد.

وی با بیان اینکه فعالیت واحدهای بدون مجوز مشــکلات متعددی 
به دنبال داشــته و ســلامت مردم را به خطر می اندازد گفت: یک واحد 
غیربهداشــتی و غیرمجاز می تواند موجبات مسمومیت بسیاری از مردم 

را فراهم آورد.
حســینی ادامه داد: دشمن همیشــه با توپ و تانک حمله نمی کند 
بلکه ممکن اســت هزاران راهکار را مورد اســتفاده قرار دهد. بر همین 
اساس ضروری است واحدهای فعال در این عرصه حتما از سوی وزارت 
بهداشت و اماکن تاییدیه های لازم را دریافت کنند تا برای مردم امنیت 

خاطر بیشتری وجود داشته باشد.
رئیس اتحادیه چلوکباب و چلوخورشت با تاکید بر تاثیر تغذیه نامناسب 
در بروز بیماری هایی مانند سرطان معده اظهار کرد: در هفته های گذشته 
چندین واحد پس از بررسی های وزارت بهداشت به دلیل وجود گوشت های 
فاسد تعطیل شده اند. اکنون در برخی محله ها از جمله بازار تهران افرادی 
بدون دسترسی به واحد صنفی معتبر و محیطی پاکیزه اقدام به فروش 
غذا می کنند که این غذاها در هر ساعت به یک قیمت به فروش می رود 

و ساعت ها در آفتاب نگهداری می شود.
حسینی تبریزی با تاکید بر اینکه بحث رسیدگی به واحدهای صنفی 
غیرمجاز با جدیت از سوی اتحادیه دنبال می شود اظهار کرد: ما از تمام 
همکاران خود خواســته ایم که واحدهای بدون مجوزی که در محله های 
آنهــا فعالیت می کنند را به اتحادیه معرفی کنند تا به پیگیری وضعیت 

آنها بپردازیم.

پس از بروز اختلاف مالی بين ایران و ترکمنستان 
بر سر قرارداد واردات گاز، چينی ها برای تجارت گاز 

با این کشور دست به کار شده اند.
به گزارش خبرگزاری مهر، به تازگی تاجیکســتان از 
آغاز احداث بخش تاجیکی خط لوله چهارم صادرات گاز 
ترکمنستان به چین خبر داده است. احداث این خط لوله 
در حالی آغاز شده است که ایران نه تنها از گاز ارزان این 
همسایه شمال شرقی خود استفاده حداکثری نمی کند؛ 
بلکه با قطع واردات از ترکمنستان در سال جاری، دست 
خود را نیز از آن کوتاه کرده است. در همین زمان رقبای 
ایران در این بازار مانند چین، برای احداث خط لوله چهارم 

واردات گاز از این کشور گام برمی دارند.
در طی هفته جاری، تلویزیون ملی تاجیکستان خبر 

از آغــاز احداث بخش تاجیکی خط لوله ترکمنســتان- 
ازبکستان- تاجیکســتان- قرقیزستان- چین داده است. 
طبق گفته وزیر انرژی تاجیکستان، شرکت ملی نفت چین 
فروش تجهیزات و ماشین آلات برای ساخت تونل های خط 
لوله در منطقه های کوهستانی تاجیکستان را آغاز کرده 
است. بخش تاجیکی خط لوله تاجیکستان- چین بیش 
از 400 کیلومتر طول خواهد داشــت. اجرای این پروژه، 
بیش از 3 میلیارد دلار  سرمایه از طریق چین به اقتصاد 

تاجیکستان تزریق خواهد کرد.
به این ترتیب، به نظر می رسد در سایه غفلت مسئولان 
ایرانــی و اعلام عدم ضــرورت واردات از ترکمنســتان، 
کشورهای دیگر به دنبال جذب فرصت های مسلم ایران 
در بازار گاز و افزایش سهم خود از این بازار هستند. حال 

باید دید که مقامات ایرانی، تا کی می خواهند اختلاف مالی 
با ترکمنستان را، بهانه به تاراج دادن فرصت های ارزشمند 

ایران در بازار گاز قرار دهند.
گفتنی اســت، علاوه بر نکاتی که این گزارش به آن 
اشــاره کرده، باید تأکید کرد که شرکت ملی گاز معمولا 
بین منابع درآمدی و هزینه ای خود تعادل برقرار می نماید. 
به این معنی که این شرکت، بخشی از درآمد صادرات گاز 
از مناطق جنوب و غرب را به واردات گاز از همســایگان 

شمالی و شرقی اختصاص می دهد.
به این ترتیب تا چندی پیش شــرکت گاز بخشی از 
درآمد صادرات گاز به ترکیه را به واردات گاز از ترکمنستان 
اختصــاص مــی داد، اما پس از شــکایت ترکیه به بهانه 
گرانفروشی و انفعال دولت در اقامه دعوای متقابل، دولت 

یازدهم از بهمن مــاه 95 بدون دریافت هیچ گونه مبلغی 
به این کشــور گاز صادر می کند و این منبع درآمد فعلا 

مسدود شده است.
بنابراین شــرکت گاز درآمدی ندارد تا پول واردات از 
ترکمنســتان را بپردازد و بدهی کشورمان به این کشور 
انباشــته شده است. تاسف بارتر آنکه به گوش می رسد با 
تصمیم دولت یازدهم به این کشور بابت تأخیر در پرداخت 
پول گاز، بهره هم می دهیم. به این ترتیب قطع واردات گاز 

از این کشور اجتناب ناپذیر خواهد بود.
البتــه ناگفته نماند که افتتاح خطوط گازرســانی به 
مناطق شمالی کشــور نیز از عوامل کاهش نیاز ایران به 
منابع گازی ترکمنستان است که در صورت اجرای کامل 

آن قابل توجه خواهد بود. 

در سایه ضعف دیپلماسی اقتصادی صورت گرفت

سبقت رقبای ایران در جذب فرصت های گازی همسایگان
کارشناس بانكداری اسلامی گفت: بر اساس چندین پژوهش که 
توسط مراکز مستقل انجام شده است مشخص شد بيش از ۷۰ درصد 

معاملات بانكی به صورت صوری منعقد می شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، جواد عبادی اظهار کرد: چندین پژوهش 
توسط مراکز مستقل انجام شده و آمارهایی که ارائه شده این است که بیش 
از 70 درصــد جامعــه آماری که در بانکها به صورت رندم و اتفاقی برگزیده 
شده بود، معاملات بانکی به صورت صوری منعقد شده است و لازم به ذکر 

است که در این تحقیقات فرقی بین بانک خصوصی و دولتی نبوده است.
وی افزود: این اتفاق صوری سازی عقود و فاکتورسازی متاسفانه یک ادبیات 
رایج و پذیرفته شده بین بانکها شده است. برای مثال ما در کلاسهای آموزش 
بانکداری اسلامی که برای کارمندان بانکها برگزار می کنیم متاسفانه می بینیم 
که کارمندان بانکی به وضوح به نامشروع بودن صوری سازی و فاکتورسازی 

که عامل مهم ربوی شدن است آگاه نیستند.
کارشناس بانکداری اسلامی و مدرس حوزه درباره واکنش کارمندان به 
این موضوع توضیح داد: زمانی که برای آنان این مطلب توضیح داده می شود 
می گویند که اگر واقعا اینچنین که شــما می گوئید باشد، بنابراین خیلی از 

معاملات و قراردادهای بانکی که اکنون بسته می شود غیرشرعی است.
عبادی تأکید کرد: به همین خاطر بخش اعظمی از مشکلات بانکداری 
اســلامی این است که به کارمندان و متصدیان بانکی آموزش شرعی کافی 
ارائه نمی شــود. در حالی که کارمندان بانکی وقتی می خواهند اســتخدام 
شوند آموزشــهای مختلفی از جمله بازاریابی، حسابداری و... فرا می گیرند 
ولی متاسفانه غالبا از ارائه آموزش کاربردی و عملیاتی بانکداری اسلامی در 

بانکها محروم هستند.
وی درباره سیستم حسابداری بانک ها نیز گفت: در سیستم حسابداری 
بانکها ساز و کاری برای عدم سودآوری و متضرر شدن مشتریان در فعالیت 
اقتصادی لحاظ و تعبیه نشــده است و کارمند و متصدی بانک مجبور است 

با این نوع سیستم حسابداری کار کند.
این کارشناس بانکداری اسلامی ادامه داد: ساختار غلط بانکی این شرایط 
را فراهم کرده است. وقتی خود بانکها اطلاع دارند که بالای 60 یا 70 درصد 
فاکتورهایی که بابت قراردادی مثل فروش اقســاطی ارائه می شود صوری و 
غیرواقعی است، بانک باید واکنش لازم را انجام دهد زیرا در غیر این صورت 

عقود بانکی غیرشرعی می شود.
عبادی اظهار کرد: چالش های بانکی به چند دســته شرعی و حقوقی و 
قانونی تقســیم می شوند و می توان گفت معضلات بانکی عمدتا به مسائل و 
نواقص قانونی مربوط می شود. ولی در این بین می توان گفت بعضی مشکلات 
نیز مقصر اصلی آن خود بانکها محسوب می شوند. با این مقدمه می توان گفت 
که در نظام بانکی امروز از ظرفیت قوانین بانکداری اســلامی موجود کم و 
محدود استفاده می شود.وی افزود: چالشی که در تجربه سی ساله بانکداری 
در ایران وجود دارد آن اســت که در عقود مشــارکتی بانک اگر در فعالیت 
اقتصادی سود بکند یا نکند و اقتصاد با رکود همراه باشد یا نباشد همیشه 
ســود مدنظر خود را دریافت می کنند چون سیســتم حسابداری بانکها در 

سیستم )مبلغ- نرخ -سود( تثبیت شده است.

کارشناس بانكداری اسلامی:

70 درصد معاملات بانکی 
صوری است

رضا شيوا:

شورای رقابت در تعیین قیمت 
خودروهای زیر 45 میلیون حتما دخالت می کند


